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Samråd i Folketingets Udvalg for Fødevarer, Land-

brug og Fiskeri, onsdag den 21. januar 2015 

(Det talte ord gælder) 

Spørgsmål G: 

”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og fiskeri) 

den 26. januar 2015 samt eventuelle sager, hvortil der 

søges mandat i Europaudvalget.” 

 

Svar: 

- Der er tale om et relativt kort rådsmøde den 26. ja-

nuar 2015, og alle punkter er til orientering.  

 

- Det første punkt er formandskabets arbejdspro-

gram. Det er alene et orienteringspunkt, hvor det let-

tiske formandskab vil forklare, hvordan de vil tilrette-

lægge det kommende halve års arbejde. Der er med 

andre ord ikke tale om egentlige substansdrøftelser, 

så her vil jeg nøjes med at henvise til samlenotatet. 

 

- Punkt 2 er en præsentation af Kommissionens nye 

forslag til en flerårig plan for forvaltning af torsk, 

sild og brisling i Østersøen. Det er et forslag, som 

vi fra dansk side har efterspurgt igennem meget lang 

tid. Den gældende forvaltningsplan for torsk tager 

hverken højde for den nuværende bestandssituation 

eller for reformen af den fælles fiskeripolitik.  
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- Kommissionens forslag vil gøre os i stand til at sikre 

en overordnet bæredygtig udnyttelse af kvoterne og 

iværksætte mere effektive tiltag for at rette op på be-

standssituationen i Østersøen – især for torsk.  

 

- Samtidig afskaffes havdage, der ikke længere er ef-

fektive, hvilket er påpeget i den videnskabelig rådgiv-

ning.  

 

- Som noget nyt giver Kommissionens forslag mulighed 

for, at der på regionalt niveau kan tages beslutning 

om blandt andet tekniske regler – det giver mulighed 

for at få et regelsæt, der netop tager højde for de re-

gionale forhold i Østersøregionen.  

 

- Det er alt sammen positive elementer, som det gæl-

der om at holde fast i under de kommende måneders 

forhandlinger.  

 

- Under punkt 3 vil Kommissionen informere om konse-

kvenserne af det russiske importforbud. Her vil vi 

fra dansk side fokusere på situationen i svinesektoren.  

 

- Emnet blev sidst drøftet på rådsmødet i december, 

hvor Danmark støttet af 8 andre medlemslande gjor-

de opmærksom på, at situationen nu er så alvorlig, at 

der bør indføres midlertidig støtte til privat oplagring 

af svinekød. Kommissæren anerkendte, at der er sket 

markante prisfald og tilkendegav, at Kommissionen vil 

3. 
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se på situationen i denne måned. Der er stadig pris-

fald i sektoren – alene siden rådsmødet i december er 

de danske priser faldet med yderligere 7,5 %.  

 

- Det er positivt, at Kommissionen nu har fundet en 

fælles forståelse med de russiske myndigheder om, at 

de enkelte EU-lande kan indgå tekniske aftaler om at 

genoptage eksporten af for eksempel svine-

biprodukter som fedt og spæk. Det vil sige produkter, 

der var omfattet af restriktionerne for afrikansk svi-

nepest fra februar 2014, men ikke af den generelle 

embargo fra august 2014.  

 

- Det vil tage tid at få sådanne tekniske aftaler på 

plads, og det vil ikke dække alle svinekødsprodukter. 

Så derfor vil vi forsætte med at presse på for at få 

indført støtte til privat oplagring af svinekød. 

 

- Under siden sidst vil jeg kort informere om status for 

forhandlingerne om forslaget om nye fødevarer. Euro-

pa-Parlamentets miljøudvalg vedtog den 24. novem-

ber 2014 sin betænkning om forslaget. Udvalget øn-

sker, at forslaget skal omfatte en midlertidig informa-

tionsordning om afkom af klonede dyr – den præcise 

rækkevide af en sådan ordning kendes ikke på nuvæ-

rende tidspunkt.  

 

- Afkom af klonede dyr er ikke en del af hverken Kom-

missionens forslag eller Rådets generelle indstilling.  
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- Det skal nævnes, at miljøudvalgets betænkning endnu 

ikke formelt er vedtaget på Europa-Parlamentets ple-

narforsamling. Det skal også med, at det langt fra var 

et enigt Miljøudvalg, der inkluderede afkom af klonede 

dyr i betænkningen – 32 stemte for og 31 imod. 

 

- På den baggrund er det vanskeligt, at sige hvilken rol-

le emnet kommer til at spille i de næste trilogforhand-

linger, der forventes at finde sted i slutningen af fe-

bruar. Men det er naturligvis en udvikling som vi føl-

ger tæt, og som vi vil holde udvalget informeret om. 

 


